
گروه اقتصادی: روز گذش��ته کلیات نخستین لایحه بودجه 
دولت حجت الاس��ام والمسلمین س��یدابراهیم رئیسی در 
مجلس ش��ورای اس��امی به رای گذاشته شد و نمایندگان 
مجل��س یازدهم در نشس��ت علن��ی دیروز )یکش��نبه 19 
دی ماه( مجلس ش��ورای اس��امی، پس از استماع اظهارات 
رئیس جمهور و نمایندگان موافق و مخالف، با کلیات لایحه 
بودج��ه 1401 با 174 رأی موافق، 76 رأی مخالف و 6 رأی 
ممتن��ع از مجموع 261 نماین��ده حاضر در صحن موافقت 
کردند. نخستین تجربه بودجه نویسی دولت سیزدهم که با 
حضور سیدمسعود میرکاظمی کلید خورد، همراه با محورهایی 
همچون سبک سازی و کاهش قطر بودجه و رشد 8 درصدی به 
سرانجام رسیده است. در کنار این، دولتی ها »کنترل تورم« را 
از دیگر ویژگی های بودجه سال آینده عنوان می کنند. اقتصاد 
ایران طی سال های اخیر با کسری فزاینده بودجه مواجه بوده 
که باعث تورم افسارگسیخته شده است، ایضا رشد اقتصادی 
کش��ور هم در دهه 90 به صورت میانگین صفر درصد بوده 
است. بنابراین مردان اقتصادی سیدابراهیم رئیسی باید تصمیم 
بگیرند آیا می خواهند به چرخه معیوب تورم- کسری بودجه 
پایان دهند یا خیر. بررسی ها نشان می دهد اصلی ترین دلیل 
نارسایی بودجه طی سال های اخیر بیش برآورد درآمدها و رشد 
بی دلیل هزینه ها بوده است. ایضا در کنار این موارد، وابستگی 
بیش از حد بودجه به درآمدهای نفتی که تحریم پذیر است، 

باعث تشدید کسری بودجه در کشورمان شده است. 
به گزارش »وطن امروز«، سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
روز یکش��نبه در صحن مجلس ش��ورای اس��امی، ضمن 
گرامیداش��ت 19 دی، سالروز قیام مردم قم، گفت: قیام 19 
دی آغاز نهضت عظیم اسامی بود که منتهی به 22 بهمن 
شد. یاد همه شهدا بویژه حاج قاسم سلیمانی را گرامی می داریم 
به ارواح ش��ان درود می فرستیم و از آنها استمداد می طلبیم. 
رئیسی با اش��اره به حضور خود در مجلس شورای اسامی 
تصریح کرد: حضور امروز من در مجلس و در حضور نمایندگان 
محت��رم به دلیل احترام به قانون و آیین نامه مجلس و برای 
تبیین لایحه بودجه 1401 است، چون در جلسه گذشته و 
در روز تقدیم لایحه ابعاد و شاخص های بودجه 1401 را بیان 
کردم. رئیس جمهور افزود: امروز همگرایی بین مجلس و دولت 
ضروری است که در جهت رفع مشکات مردم، انتظار دلسوزان 
انقاب این است که این همگرایی و همپوشانی صورت گیرد. 
رئیسی درباره ساخت مسکن و اینکه این موضوع تبدیل به 
قانون شده است، گفت: دولت به دنبال اجرای قانون ساخت 
مسکن است و این مساله هم وعده ما و هم مصوب مجلس و 
هم خواست مردم است. رئیسی با اشاره به حمایت از تولید، 
اظهار داشت: آنچه در مجلس تصویب شد و آنچه دولت دنبال 
می کند همه در یک سو است. این همسویی و همراهی خواست 

مردم و در جهت رفع مشکات آنهاست. 
رئیسی با تاکید بر اینکه حل مساله تورم خواست مردم و 
همه دلسوزان است، گفت: آمارها نشان می دهد کنترل و سیر 
نزولی تورم آغاز ش��ده است. نه فقط در چند سال اخیر، در 
تاریخ 60-50 ساله کشور این میزان تورم بی نظیر بوده است، 
امروز سیر صعودی تورم تبدیل شده به سیر نزولی تورم و این 
سیر نزولی آغاز شده است و این آغاز، آغاز مبارکی است که 

بعدا به کاهش قیمت ها بینجامد. 
رئیس  جمهور افزود: امروز خود غربی ها و کسانی که به دنبال 
تحریم بودند می دانند که مهم ترین دستاوردی که دولت دنبال 
کرده خنثی کردن تحریم هاس��ت. دولت در 2 جبهه خنثی 
ک��ردن و رفع تحریم ها حرک��ت کرد. رفع تحریم ها، در یک 
کار و حرکت عزتمندانه دنبال می شود و مهم تر از همه آنکه 
قرارگاه خنثی کردن تحریم ها فعال اس��ت تا به هیچ عنوان 
تحریم ها و تهدیدها را برای خود مانع ندانیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: هدف گیری دولت، تحقق رش��د 8 درصدی 
اقتصادی اس��ت. امید است که اقدامات ما را به این میزان از 
رشد برساند. رئیسی خاطرنشان کرد: چون سال های گذشته 
مشکات جدی داشتیم رشد بسیار اندک کمتر از یک درصد 
وجود داشته است اما این میزان با همگرایی و همکاری مجلس 
امکان پذیر است تا در سایه این رشد 8 درصدی مسأله بیکاری، 
کاهش جدی پیدا کند و اشتغال ایجاد شود و بتواند چرخ های 
تولید بیش از این به حرکت درآید و بسیاری از دغدغه ها را در 
کشور رفع کند. رئیس جمهور اظهار داشت: مسأله مهار تورم 
از مسائلی است که در بودجه 1401 هدف گیری شده است. 
کاهش و مهار تورم از مسائل مهم است. نباید شاهد باشیم 
که فقیر ما فقیرتر شده و غنی ما غنی تر شود. باید این روند 
کاما به نحوی شود که سفره و معیشت مردم آسیب نبیند و 

حتما می تواند وضع مردم متفاوت شود. 
رئیسی با اشاره به موضوع ارز ترجیحی خطاب به نمایندگان 
 مجلس ش��ورای اس��امی گفت: مس��تحضرید که مجلس

8 میلیارد دلار برای ارز ترجیحی در قانون بودجه پیش بینی 
کرده بود اما با آغاز کار دولت چیزی از آن میزان باقی نمانده 
بود. رئیس جمهور افزود: طبیعتا دولت اگر می خواس��ت به 
آنچه در قانون پیش بینی شده عمل  کند باید ارز ترجیحی را 
بدون اینکه جبران شود، حذف می کرد اما ما خط قرمزمان 
س��فره مردم و معیشت مردم بوده و است. ما نمی توانستیم 
یک شوک به اقتصاد کشور، بازار و زندگی مردم وارد کنیم. 
رئیسی خاطرنشان کرد: موضوع در جلسات مختلف دولت، 
در ستادهای اقتصادی دولت و بعد در شورای هماهنگی قوا 
مطرح شد. بعد از رفت و برگشت های مختلفی که داشت در 
نهایت به اینکه باید برای چند ماه آتی ارز ترجیحی ادامه پیدا 
کند و بعد هم باید برای جبرانش حتما تمهید مقدماتی شود 
رسیدیم. بحث ها و نظراتی مطرح شد و همه در شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی هم نظر شدند که این کار صورت گیرد. 

رئیس جمهور در این باره افزود: خدمت مقام معظم رهبری 
که موضوع مطرح شد ایشان فرمودند نظر مجلس در این رابطه 
اخذ ش��ود. سخن بسیار حکیمانه ای ایشان فرمودند. بعد از 
فرمایش ایشان موضوع را در دولت مطرح کردیم و به عنوان 
لایحه دوفوریتی در دولت تصویب شد اما مجلس و نمایندگان 

محترم رأی به فوریت ندادند و تبدیل به لایحه عادی شد. 

رئیس جمهور افزود: در این مورد 2 راه بیشتر وجود نداشت؛ 
یا ادامه ارز ترجیحی یا حذف ارز ترجیحی و جبرانش برای 
مردم اما مجلس نه رأی به ادامه ارز ترجیحی داد و نه به جبران 
حذف ارز ترجیحی. مجلس برای هیچ کدام اعام نظر نکرد و 

فوریت لایحه را هم رد کرد. 
رئیس جمهور با اش��اره به عدم تصویب فوریت حذف ارز 
ترجیحی در مجلس گفت: امروز با وضعیتی مواجه هستیم که 
مجلس درباره تداوم تخصیص ارز ترجیحی یا توقف آن نظری 
اعام نکرده و از س��وی دیگر نه منبعی برای تداوم پرداخت 
ارز ترجیحی مشخص شده یا وجود دارد و نه جایگزینی برای 
حمایت از مردم در ازای توقف تخصیص ارز ترجیحی تعیین 
شده است. رئیسی با بیان اینکه معنی اقدام مجلس در رأی 
به عدم فوریت لایحه حذف ارز ترجیحی است، افزود: قانون در 
این زمینه می گوید منبعی برای ادامه تخصیص ارز ترجیحی 
تعیین نشده است، طبیعتا باید چه کار کرد؟ باید ارز ترجیحی 
را حذف کرد. لذا شرحی برای ریاست محترم مجلس نوشتم 
و گفتم این را در یک جلسه ای برای نمایندگان محترم حتما 
تبیین کنیم که عدم رأی به فوریت لایحه یعنی چه؟ بالاخره 
مجل��س باید نظر می داد که تخصیص ارز ترجیحی را ادامه 
دهیم یا حذف کنیم و چنانچه حذف کردیم، برای جبران آن 

چه کنیم اما مجلس درباره هیچ کدام نظر نداد. 
رئیس جمهور اظهار داشت: نتیجه این است که ارز ترجیحی 
باید حذف شود. این کار را به مصلحت ندانستیم و به نظرمان 
رس��ید که این همان ش��وک وارد کردن به وضعیت سفره و 
معیشت مردم اس��ت که خط قرمز ما است. خداوند متعال 
ان ش��اءالله به مقام معظم رهبری طول عمر باعزت مرحمت 
کند که ایش��ان مش��کل را حل کردند. ایشان مثل همه جا 
که مشکات را حل می کنند در این قضیه هم لطف کردند 
و مشکل را برای این چند ماه حل کردند تا فعا در وضعیت 
اقتصادی فعلی بتوانیم تخصیص ارز ترجیحی را ادامه دهیم 

تا تعیین تکلیف قطعی بشود. 
رئیسی در تشریح نظر دولت در این باره که در لایحه بودجه 
منعکس شده، تصریح کرد: این را بدانید، ما هم باورمان این 
است که اگر ارز ترجیحی قطع شود، حتما باید برای جبران 
تاثیر آن بر زندگی م��ردم، بویژه نیازمندان فکر جدی کرد. 
امکان ندارد ارز ترجیحی را بدون اینکه فکری برای س��فره 
م��ردم و زندگی نیازمندان ش��ود، حذف کرد. رئیس جمهور 
خاطرنشان کرد: در این رابطه سازمان برنامه و بودجه با بعضی 
از صاحب نظران اقتصادی در مجلس و ریاست محترم مجلس 
جلس��ات بس��یاری برای همفکری و همراهی در این رابطه 
داش��تند تا مجلس و دولت امروز با هم بتوانند این مساله را 

حل کنند. رئیسی گفت: دولت به دنبال آن است تا با همفکری 
با مجلس این مس��اله را به نحوی حل و فصل کند که هم در 
کشور رشد اقتصادی به همراه داشته باشد، هم به معیشت مردم 
لطمه وارد نشود و هم به نظام اقتصادی، پولی و مالی کشور 
یک انضباط کاملی ببخشد. هر پیشنهادی در این رابطه که 
بتواند همه مقاصد را تأمین کند حتما مورد حمایت ما است. 
رئیس جمهور با اشاره به اینکه مساله عدالت در پرداخت ها نیز از 
دیگر مسائل مورد توجه از جمله در کمیسیون تلفیق و صحن 
مجلس بوده است، افزود: قبا هم گفته ام که یکی از دغدغه ها 
در این دولت و حتی قبل از دولت در زمان مسؤولیت بنده در 
قوه  قضائیه همواره مساله تفاوت در پرداخت ها بوده که ما را 
رنج می داده است. رئیسی اظهار داشت: امروز در پرداخت ها 
نسبت به کسانی که حتی مدارک تحصیلی یکسان و مشاغل 
تقریبا یکسانی دارند تفاوت وجود دارد. این پرداخت نامتوازن، 
هم مردم را رنج می دهد و هم کارکنان و هم ما و هم ش��ما 
را؛ هر طرحی در جهت عدالت در پرداخت حقوق و مزایا به 
کارکنان دولت که بتواند عدالت را در این رابطه تأمین و تضمین 
کند، مورد حمایت و تأیید ما است. رئیس جمهور با اشاره به 
اینکه حتما بدانید همه اساتید دانشگاه ها، معلمان، کارکنان قوه 
قضائیه، دادگستری و سازمان ها و ادارات مختلف در این زمینه 
مورد توجه هستند، تصریح کرد: همه کسانی که به نام دولت و 
به نام حکومت و به نام نظام اسامی کار می کنند بدانند که از 
نظر ما یک نظام هماهنگ عادلانه پرداخت از نیازهای جدی 
کشور است. به گونه ای که همه کارکنان در کشور احساس 
کنند که عدالتی حکمفرماست و این حتما مورد حمایت ما 
است. رئیسی با بیان اینکه در این رابطه هر فکر و اندیشه ای در 
کشور شود حتما مورد تأیید است، خاطرنشان کرد: به عنوان 
مثال نظام پرداخت حقوق اساتید دانشگاه ها باید با توجه به 
سوابق و جایگاه علمی آنان در همه دانشگاه ها و مراکز علمی 
اصاح شود. عدالت در پرداخت باید نسبت به همه کسانی که 
جزو کارکنان دولتی هستند اعمال شود و این موضوع باید در 
بودجه 1401 دیده شود و همه آنها باید احساس عدالت در 

پرداخت حقوق داشته باشند. 
رئیس جمهور در ادامه سخنانش به موضوع تاش برای 
فقرزدایی اش��اره کرد و گفت: دولت سیزدهم از هر طرحی 
برای ریشه کن کردن فقر مطلق در کشور حمایت می کند. 
نمی توانیم در دولت شاهد آن باشیم که کسانی در گوشه و 
کنار کشور وضعیت معیشتی شان به گونه ای است که حتی 
توان اداره روزمره زندگی ش��ان در س��طح حداقل را ندارند. 
اقدامات مختلف در این زمینه از جمله فعال کردن نهادهای 
مرتبط مثل کمیته امداد حتما مورد تأیید و اهتمام جدی 

دولت در این رابطه خواهد بود. رئیس��ی اضافه کرد: نگاهی 
که نمایندگان محترم نس��بت به رفع مش��کات معیشتی 
مردم دارند، حتما مورد اهتمام ما در دولت است. نمایندگان، 
اقتصاددانان مجلس، رئیس محترم و هیأت رئیسه مجلس در 
ابعاد مختلف بودجه از جمله حذف ارز ترجیحی و چگونگی 
آن بحث کنند و تصمیم بگیرند. رئیس جمهور افزود: معتقدیم 
الان زمینه در کشور آماده است تا آنچه به عنوان آرزو برای 
نیروهای دغدغه مند، عدالت خواه، شما نمایندگان محترم و 
بسیاری از مردم عزیزمان در مسأله اجرای عدالت مطرح بود، 
از حالت بحث به وضعیت اجرا درآید. رئیس جمهور با بیان 
اینکه آنچه در دولت دنبال می کنیم، دغدغه شما و بسیاری 
از دوستان انقاب و نظام است و دشمن نمی خواهد به این 
نقطه برسیم، اظهار داشت: بر خاف خواست دشمن مصمم 
هستیم به این نقطه برسیم و این نقطه را هم نقطه آرمانی 
دس��ت نیافتنی نمی دانیم، بلکه آن را دست یافتنی و کاما 
اجرایی می دانیم. رئیسی افزود: اجرای عدالت را در جذب، 
نگه��داری، پرداخت حقوق و ارتقای نیروی انس��انی دنبال 
می کنیم و این امری شدنی است و همواره مورد تأکید بوده 
و خواهد بود. رئیسی خطاب به نمایندگان ملت  تاکید کرد: 
به  رغم ش��رایط و وضعیتی که دشمن با تحریم  و تهدیدها 
به دنبال آن بود تا مشکاتی پیش روی ما بگذارد و ملت و 
پیشرفت کشور را متوقف کند، شرایط و وضعیت را بهتر از 
هر زمان دیگر و آینده را بسیار روشن و امیدوارکننده می بینم. 
رئیس جمهور گفت: شرایط را برای تصمیم گیری های مهم 
بسیار مناسب می بینم. امروز نیازمند اتخاذ تصمیمات مهم 
هستیم و این با همکاری دولت و مجلس امکان پذیر است. 
رئیسی با بیان اینکه برای رفع مشکات کشور ناگزیر به اتخاذ 
تصمیمات مهم هستیم،  تصریح کرد: این تصمیمات مهم 
در گرو همکاری دولت و مجلس اس��ت و حتما می تواند ما 
را از وضعیت موجود به وضعیت مطلوب نزدیک و نزدیک تر 
کند. رئیسی در خاتمه افزود: امیدوارم جزئیات و ابعاد لایحه 
بودجه و دغدغه های بجایی که در رابطه با مشکات مردم 
دارید، در کمیسیون ها به دقت مورد بحث قرار گیرد و آنچه 
در مجلس تصمیم گیری شود، حتما مورد احترام و اهتمام 

دولت خواهد بود. 
پایه پولی کشور خط قرمز است ■

سید مسعود میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
همچنین در نشست علنی دیروز مجلس شورای اسامی 
درباره کلیات لایحه بودجه سال 1401 کل کشور گفت: 
چندین سال است به  رغم اینکه قیمت برخی اقام مانند 
سوخت و ارز ترجیحی را ثابت نگه داشته ایم اما تورم 50 
درص��دی را به مردم تحمیل کرده ایم، اگرچه این عوامل 
تاثیر دارد اما ریشه های اصلی تورم در جای دیگری است. 
نخستین ریش��ه در منابع و مصارفی است که دولت آن 
را درس��ت نبیند، یعنی مصارف را بدون وجود داش��تن 
منابعی بالا ببرد و مجبور به استقراض شود که ما این را 
در بودجه 1401 خط قرمز خود دانس��ته ایم یعنی خلق 
پول و استقراض از بانک مرکزی خط قرمز ما شده است. 
وی ادامه داد: امس��ال به لطف خدا به  رغم تحمیل همه 
هزینه ها از دولت قبل به دولت سیزدهم، اجازه ندادیم از سمت 
دولت خلق پول شود و این افتخاری برای دولت سیزدهم است. 
نکته دوم دارایی های خارجی بانک مرکزی است؛ ریشه این 
در کجاست؟ ریشه در این است که ما یک مقدار ارز محدود 
داری��م، مثا 15 میلیارد دلار که باید با آن هم ارز ترجیحی 
بدهیم و هم باید بانک مرکزی آن را در نیمایی بفروشد و به 
حساب خزانه واریز کند که ما بتوانیم حقوق دهیم اما این 2 
را نمی تواند انجام دهد، به همین دلیل ارز ترجیحی را می دهد 
یا به حس��اب خزانه واریز می کند و در نهایت در بازار 23 یا 
24 ه��زار تومان خریداری می کند و 4200 تومان به وزارت 
جهاد کشاورزی می دهد و این سبب می شود پایه پولی بالا 

برود و تورم خلق شود. 
میرکاظمی با بیان اینکه در س��ال آتی حدود 172 هزار 
میلیارد تومان برای حمایت یارانه ای پیش بینی شده، ادامه 
داد: این عدد عاوه بر 75 هزار میلیارد تومان یارانه بنزین و 
یارانه معیشتی است که در سال های گذشته پرداخت می شد، 
اگر مجلس معتقد است 175 هزار میلیارد تومان برای حمایت 
یارانه ای مبلغ کمی است، می توان آن را افزایش داد. وی تصریح 
کرد: میزان حمایت یارانه ای را می توان در کمیسیون تلفیق 
افزایش یا کاهش داد؛  امروز مجلس و دولت رابطه خوبی با 

یکدیگر دارند و بهترین زمان برای اصاحات است. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه تورم و فشارهای هزینه ای 
را ناشی از بی انضباطی منابع و مصارف دولت و اضافه برداشت 
بانک ها و... دانس��ت و اضافه کرد: برای نخستین بار است که 
ش��ورای پول و اعتبار باید سهم بانک ها را تعیین کند. خط 

قرمز ما پایه پولی است.

سقوط دلار به کانال 27 هزار تومان
روز گذشته دلار در صرافی های بانکی با 51 تومان کاهش، 
26 هزار و 838 تومان معامله شد. آخرین بار خردادماه امسال 
دلار در کانال 26 هزار تومان قرار داش��ت. همچنین قیمت 
خرید هر دلار 26 هزار و 307 تومان و نرخ خرید هر یورو 29 
هزار و 920 تومان اعام شد. در بازار آزاد نیز دلار با قیمت 27 
هزار و 570 تومان معامله شد. عاوه بر این، بهای خرید دلار 
در بازار متشکل ارزی 26 هزار و 94 تومان و نرخ فروش آن 
26 هزار و 331 تومان بود. این در حالی است که نرخ خرید 
یورو در این بازار 29 هزار و 648 تومان و نرخ فروش آن 29 
هزار و 918 تومان اعام شد. همچنین دیروز در سامانه نیما 
حواله یورو به قیمت 28 هزار و 313 تومان فروخته و حواله 
دلار به بهای 24 هزار و 918 تومان معامله ش��د. نرخ دلار 
در 10 روز اخیر بیش از 2000 تومان کاهش یافته که یکی 
از دلایل اصلی کاهش قیمت، انتشار اخبار مثبت از افزایش 
فروش نفت ایران است. پیش از این مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران با اشاره به بازگشت ظرفیت تولید نفت به قبل از 
تحریم تا پایان سال 1400، گفته بود: فروش نفت و میعانات 
گازی ایران افزایش خوبی داشته و پول نفت صادراتی وصول 
می شود. محسن خجسته مهر افزوده بود: درآمدهای حاصل از 
صادرات نفت هم به کشور بازمی گردد، یعنی وصول مطالبات 
انجام می شود. ما در شرکت ملی نفت ایران وظیفه داریم نفت 
را بفروشیم و پولش را تحویل بانک مرکزی دهیم. این بانک 
مرکزی است که تصمیم می گیرد از این پول چه استفاده ای 
کرده و چه اجناس��ی را وارد کند. آنچه وظیفه شرکت ملی 
نفت است بدرستی در حال انجام است، چون پول حاصل از 
فروش نفت را دریافت می کنیم. خجسته مهر گفت: آنچه از 
درآمدهای نفتی ایران که بعضا در بانک های خارجی بلوکه 
شده مربوط به فروش نفت ایران قبل از دولت سیزدهم است. 

وزیر اقتصاد: فعالان اقتصادی نگران 
افزایش درآمدهای مالیاتی نباشند

وزی��ر ام��ور اقتص��ادی و دارای��ی تاکید کرد: کس��به، 
حقوق بگی��ران و فعالان اقتصادی که به صورت ش��فاف و 
عادلانه مالیات می پردازند، نگران افزایش درآمدهای مالیاتی 
در لایحه بودجه سال آینده نباشند. سید احسان خاندوزی 
روز گذشته در حاشیه مراسم رونمایی از خدمات ارزی بانک 
ملی اظهار داشت: استراتژی و راهبرد وزارت اقتصاد فقط بر 
کاهش فرارهای مالیاتی و شناسایی مؤدیانی است که تاکنون 
شناسایی نشده بودند و مالیات خود را نمی پرداختند. وی ادامه 
داد: در جهان نیز درصد کمی از افراد هستند که بیشترین 
درآمدها، تراکنش ها و اس��تفاده اقتص��ادی را دارند و عمده 
درآمدهای مالیاتی دولت از آن قشر حداقلی با تسهیل بیشتر 
و کاهش فشار بر سایر اقشار تامین می شود. وزیر اقتصاد گفت: 
دولت سیزدهم پس از 20 سال پیشنهاد داد نرخ مالیات بر 
تولیدکنندگان 5 درصد کاهش یابد، بنابراین راهبرد ما کاهش 

فشار بر بخش های تولیدی و شفاف اقتصادی است. 

احیای قرارداد گازی در دستور کار 
ایران و ترکمنستان

وزیر نفت روز ش��نبه با »سردار بردی محمداف« معاون 
رئیس کابینه وزرای ترکمنستان و »رشید مردوف« معاون 
رئیس کابینه وزرا و وزیر خارجه ترکمنس��تان در ساختمان 
اصلی وزارت نفت دیدار و گفت وگو کرد. جواد اوجی در این 
باره گفت: در قراردادهایی که امضا می شود، روی احیای قرارداد 
گازی و نیز بحث افزایش سوآپ با کشورهای همسایه تمرکز 
می کنی��م. همچنین در حوزه های انرژی، تهاتر فرآورده های 
نفتی و تبادل خدمات فنی- مهندسی مذاکرات خوبی انجام 
شد. اوجی پس از پایان نشست با هیات ترکمنستانی، با بیان 
اینکه »در حوزه های مختلف مرتبط با انرژی گفت وگوهای 
خوبی داشتیم« گفت: سوآپ گاز ترکمنستان از مسیر خاک 
ایران به کش��ور آذربایجان از ابتدای ماه ژانویه س��ال جاری 
میادی عملیاتی شده و همکاران ما که در ایستگاه میترینگ 
منطقه سرخس ترکمنستان مستقر هستند، بر اجرای سوآپ 
با شروع 4 تا 5 میلیون مترمکعب در روز یا به عبارتی 1/5 تا 
2 میلیارد مترمکعب در سال نظارت دارند. وزیر نفت با بیان 
اینکه اس��نادی بین 2 طرف امضا می شود، گفت: این اسناد 
از س��وی کارشناس��ان ایرانی و کارشناسان کشور دوست و 
برادر، ترکمنستان، تهیه ش��ده است و مربوط به حوزه های 
نفت و گاز می شود که 2 طرف ظرفیت خوبی برای همکاری 
در ای��ن زمینه ها دارند. اوجی افزود: در قراردادهایی که امضا 
می شود، روی احیای قرارداد گازی و نیز بحث افزایش سوآپ 
با کشورهای همسایه تمرکز می کنیم. همچنین در حوزه های 
انرژی، تهاتر فرآورده های نفتی و تبادل خدمات فنی- مهندسی 
مذاکرات خوبی انجام شد. وی بر تمرکز برای افزایش سهم 
تجارت انرژی تأکید کرد و گفت: بیشتر تمرکز در اسناد پیش 
رو، افزایش سهم تجارت انرژی در بعد گاز، فرآورده های نفتی و 
محصولات پتروشیمی است. وزیر نفت با بیان اینکه زیرساخت 
کافی تا ظرفیت روزانه 40 میلیون مترمکعب گاز برای واردات 
و سوآپ گاز از ترکمنستان وجود دارد، تصریح کرد: امروز به 
کش��ور دوست و برادر اعام کردیم آمادگی واردات و سوآپ 
گاز با کشورهای همسایه تا 40 میلیون مترمکعب در روز یا 

به عبارتی 10 تا 15 میلیارد مکعب سالانه را داریم. 

برق هسته ای وارد مدار می شود
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت: ظرفیت 
یکهزار مگاواتی تولید برق نیروگاه اتمی بوش��هر وارد مدار 
می شود. مصطفی رجبی مشهدی درباره زمان بازگشت نیروگاه 
اتمی بوشهر به مدار تولید گفت: نیروگاه اتمی مطابق برنامه 
زمان بندی  شده در حال تعمیر است و بزودی در مدار قرار 
خواهد گرفت. وی ادامه داد: بازگشت ظرفیت یکهزار مگاواتی 
تولید برق در نیروگاه اتمی بوش��هر به مدار تولید می تواند 
کمک موثری در راستای افزایش پایداری شبکه برق کشور 
در این روزهای سرد سال باشد. واحدهای حرارتی تولید برق 
که س��همی حدود 90 درصدی در تأمین برق کشور دارند، 
به  خاطر محدودیت های سوخت رسانی )اعم از گاز طبیعی 
و سوخت مایع( در روزهای سرد سال با مشکاتی در تولید 
مواجهند و متولیان امر در تاشند هر چه در سوخت رسانی 
گاز طبیعی به نیروگاه ها ناشی از افزایش مصرف گاز در بخش 
خانگی محدودیت ایجاد می شود، با جایگزین کردن سوخت 
مایع، نیاز برقی کش��ور را بدون اختال تامین کنند. از این 
رو ظرفیت تولید پایدار برق هسته ای می تواند این روزها به 

کمک شبکه برق کشور بیاید. 

اخبار

اقتصادی
کاهش 25 هزار واحدی شاخص بورس

 شاخص کل بازار بورس دیروز با 25 هزار و 679 واحد کاهش، در جایگاه یک  میلیون و 336 هزار واحدی قرار گرفت. در معامات روز گذشته بیش از
4 میلیارد و 833 میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 28 هزار و 49 میلیارد ریال دادوستد شد. همچنین شاخص کل )هم وزن( با 5 هزار و 

944 واحد کاهش به 353 هزار و 194 واحد و شاخص قیمت )هم وزن( با 3 هزار و 736 واحد افت به 222 هزار و 41 واحد رسید. 

دوشنبه 2۰ دی 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 3397

نمایندگان مجلس با 17۴ رأی موافق کلیات لایحه بودجه 1۴۰1 را تصویب کردند

حذف ارز ترجیحی به شرط یارانه
  رئیس جمهور مهار تورم را از مسائل هد ف گیری شده در بودجه 1۴۰1 اعلام کرد

 و رئیس مجلس توجه به معیشت مردم با اولویت محرومان را دغدغه اول مجلس در بررسی ارز ترجیحی دانست

 رئیس مجلس شورای اسامی با تاکید بر اینکه محرومیت زدایی، تولید و اشتغال از دغدغه های مجلس است، گفت: 
اولویت مجلس در بحث رویکرد جبرانی در کالاهای اساسی، سیاست پلکانی است. محمدباقر قالیباف در جلسه علنی دیروز 
مجلس شورای اسامی، پس از رأی موافق نمایندگان به کلیات لایحه بودجه 1401، ضمن تشکر از اظهارات نمایندگان 
موافق و مخالف و دولت درباره کلیات لایحه بودجه گفت: بدون شک سند بودجه، سندی برای زندگی مردم و دولت است، 
لذا مردم باید بدانند در کلیات بودجه بویژه بحث ارز ترجیحی و در رابطه با معیشت بویژه کالاهای اساسی، حتما سیاست های 
جبرانی که در قالب ارز بوده، به صورت مستقیم در کالاهای اساسی پیش بینی می شود تا در زندگی مردم تأثیری نداشته 
باشد و حتما آن را جبران خواهیم کرد. رئیس مجلس شورای اسامی ادامه داد: حوزه های محرومیت زدایی، تولید و اشتغال 
از دغدغه های ما است و در حوزه های زیرساخت ها، دانش بنیان ها و پروژه های نیمه تمام و پیشران های اقتصادی توجه لازم 

را خواهیم داشت. 
وی با بیان اینکه تحقق رشد 8 درصدی اقتصادی در برنامه دولت قرار دارد، افزود: همه تاش ما این است این مهم 
زمانی اتفاق بیفتد که مطمئن باشیم معیشت مردم تضمین شده است و حتما در بحث سیاست های جبرانی در کالاهای 

اساسی، سیاست پلکانی از اولویت های مجلس خواهد بود.
رئیس مجلس در توضیحاتی درباره بررسی فوریت لایحه ارز 4200 با تأکید بر اهمیت ارز ترجیحی و تأثیر آن بر معیشت 
مردم گفت: دولت توقع داشت ظرف 48 ساعت مجلس درباره لایحه دوفوریتی این موضوع تصمیم بگیرد اما مجلس هرگز 

برای یک امر به این مهمی تصمیم فی البداهه، عجولانه و 48 ساعته نخواهد گرفت. 
رئیس مجلس در جلسه علنی دیروز مجلس در جریان رسیدگی به کلیات لایحه بودجه 1401 کل کشور با اشاره به 
اهمیت موضوع ارز ترجیحی که با معیشت مردم سر و کار دارد، گفت: همان طور که اشاره شد، در بودجه امسال 8 میلیارد 
دلار برای ارز ترجیحی پیش بینی شده بود و مجلس بیش از آن را پیش بینی نکرده بود و در جزء 2 بند »ب« تبصره یک 
قانون بودجه 1400 به دولت این اختیار را داده بود که سیاست های جبرانی خود را در قالب کمک معیشتی و یارانه به 
مردم به صورت مستقیم بدهد که این موضوع در قانون روشن است. رئیس مجلس شورای اسامی ادامه داد: از آنجا که 
دولت محترم تازه کار خود را شروع کرده بود، 3 ماه زمان برد و البته بخش قابل توجهی از ارز مربوطه در 6 و 7 ماه اول 
هزینه شده بود. دولت بعد از 3 یا 4 ماه بررسی، یک لایحه دوفوریتی )درباره ارز ترجیحی( داد و توقع داشت ظرف 48 
ساعت مجلس درباره آن تصمیم بگیرد اما طبیعتا مجلس هرگز برای یک امر به این مهمی تصمیم فی البداهه، عجولانه و 
48 ساعته نخواهد گرفت. وی در ادامه با بیان اینکه مجلس به فوریت لایحه ارز ترجیحی رأی نداد، عنوان کرد: این موضوع 
همچنان در کمیسیون در حال بررسی است و اگر واقعا این بحث بود، خوب بود که دولت محترم اصاحیه بودجه می داد 
که در حقیقت این اصاحیه نیامد.  قالیباف در ادامه تصریح کرد: امروز در مجلس همان طور که رئیس جمهور اشاره کرد، ما 
و دولت بعد از کلیات، بحث مربوط به معیشت مردم را در اولویت اول قرار می دهیم که اگر مجلس در کلیات به جمع بندی 
رسید، در جزئیات این هماهنگی با دولت وجود دارد و به مردم این اطمینان را می دهیم که به موضوع معیشت رسیدگی 
کنیم. رئیس مجلس شورای اسامی در پایان با تأکید بر اینکه دغدغه نخست مجلس معیشت مردم است، خاطرنشان کرد: 
حتما اولویت ما در بررسی ارز ترجیحی در سال 1401 توجه به معیشت مردم با اولویت محرومان و مستضعفان خواهد بود. 
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